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Záródolgozatom elkészítése során és a letöltött szakmai gyakorlati idő alatt, választ 

kaphattam az alábbi kérdésekre: 

 Miként valósítható meg a biogazdálkodás? 

 Az ökológiai tényezők milyen hatással vannak a szőlőre? 

 A klímaváltozás hatásai hogyan érzékelhetők a szőlőtermesztésben és 

borágazatban? 

 A szüret paramétereit hogyan befolyásolja mindez? 

Véleményem szerint a szőlőtermesztés és borkészítés önmagában is egy nagyon 

speciális, igen sokoldalú tevékenység, melyekben könnyű hibázni, és nem is biztos, hogy a 

vétett hibákat abban az évjáratban korrigálni is lehet. Tapasztalataimból merítve 

elmondhatom, hogy önmagában a szakirodalmak értelmezése, tudása nem elég ahhoz, 

hogy valaki jó szakember legyen. Több évnyi tapasztalat, szakmai eszmecserék, szakmai 

előadások segítik az embert a fejlődésben. A gyakorlatban mindenki a saját vagy 

embertársai kárából tanulhat a legtöbbet, legalábbis én így érzékelem. Minden egyes 

évjárat újabb és újabb feladatok és kihívások elé állít minket, amihez a klímaváltozás újabb 

nehézségeivel is fel kell vennünk a harcot. Ahogy interjújában a MATE Szőlészeti és 

Borászati Intézetének igazgatója, Nyitrainé Dr. Sárdy Diána is elmondta, a klímaváltozás 

hatására valóban nélkülözhetetlen át, vagy újragondolni mindent az egyes területeken: 

növényvédelem, fajtaválasztás, termesztés technológia, borászati technológia (Sarok Edit, 

2023). Ha mindezeket végiggondoljuk és még egy lépcsőfokkal feljebb lépünk, a 

biogazdálkodás, bioborászat szintjére, mondanom sem kell, hogy még nagyobb és 



nehezebb feladatokkal kell megbirkóznunk. A bio művelésnek számomra a legfontosabb 

tulajdonsága, hogy a természetet nem károsítva, az ökoszisztémával együttműködve 

érhetünk el eredményeket, megnyugtató és felemelő érzést kelt. Azt gondolom, hogy akik 

ilyen magas szintre már eljutottak, és ilyen viszontagságos helyzetekben is képesek 

minőséget előállítani, méltón viselik a szakember minősítést. Mindent összevetve, örülök, 

hogy lehetőségem nyílt egy ilyen borászat mindennapjaiba betekintést nyernem, 

munkámmal segíteni tudtam őket a feladataik elvégzésében.  

 


